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ح دددى ا  حث يمضددد   م  ندددمق اسيدددمئ حثا دددتمثيي حلدىامليدددي ثدددا  حثادددا   يهدددال حث إددد   ثددد  
قددم  حث مإدد   م ىيددم    ثدد  ثانم دد ى  ثي ي ددي اددحح حث إدد  حثا ددإ  أ ددبم    حثمصدد  حث مإدد  حثاددنه  

( ادا   ادب  ديب ادا    حةنشديي حث يمضديي 081ليني حث إ   مثي يسي حث اايي حث شمحتيي قمحاهم )
)حثسدما ة   ( لدب اإمظادم حثكم حىيد حثىمثيي )ك ة حثسا   ك ة حثيا  ك ة حث بي  حث  مإي  حث دم  حثسدم   

 وأشارت أهم النتائج إلي:  حثديزة  حثسبيم يي(

ئ ندددملس ي ددداع  دددمثى  ل لبدددس ا دددىم  حثا دددتمثيي حلدىامليدددي ثدددا  حثادددا   ىددد   ندددمق اسيدددم -0
ل دددددم ة( لبدددددس حثنإدددددم حثىدددددمث  )حثا دددددتمثيي حثش صددددديي  38أ  دددددما م 3حث يمضددددد  اكدددددمب ادددددب )

ل دم ة  حثا دتمثيي  01ل م ة  حثا تمثيي حثدامليدي  01ل م ة  حثا تمثيي حثاينيي محة لاقيي 01
 ل م ة(. 01حثمينيي 

 ددمالا  لبايددي لمثيددي إيدد  ىدد  إ ددم  كددق اددب حثصددا  )صددا  حثاإىددم   حثاسيددمئ يىايددز  ا -1
صا  حثاإكايب  صا  حلى م  حثاح ب ( مكحح إ م  ا مالا  حثث دم   م دى اح  )حثىدزتدي 

 حثنص يي ما ماق أث م ك من مخ(.
دايدددي قدددي  ا دددمالا  حلثىدددمحق ة  دددما مل دددم ح  اسيدددمئ حثا دددتمثيي حلدىامليدددي ثدددا  حثادددا    -2

 شم    ثس ىاميز أ  ما مل م ح  حثاسيمئ  مثىمزيي حللىاحث .حث يمض  قا أ
ادب  - دنمح   4-0ىمدا ظ م   يب اداملم  حث إ  حثثلاثي اب إي   دنمح  حث  د ة )ادب  -3

داددمث  اسيددمئ حثا ددتمثيي حلدىامليددي  01حكثدد  اددب  – ددنمح   5-01  ددنمح ( ظدد  أ  ددما مح 
  نمح . 01ثا  حثاا   حث يمض  ثصمثع أكث  اب 

 م  احثي  إصمتيمً  يب اداملم  حث إ  حثثلاثي اب إي  ا ىم  حثى بي  ) كمثم يمئ ىمدا ظ -4
دادددددمث  اسيددددمئ حثا ددددتمثيي حلدىامليددددي ثددددا  حثادددددا    –امد ددددىي  - اكىددددم حي( ظدددد  أ  ددددما مح 

 .حث يمض  ثصمثع حثاا  يب اب إابي حثامد ىي  محثاكىم حي

 

  
                                                           

  جامعة بنها. -كمية التربية الرياضية  -مدرس بقسم العموم التربوية والنفسية والاجتماعية  *



Summary of the research in English 

The social responsibility of the sports coach 

 

The research aims to build a measure of social responsibility for the 

sports coach, and the researcher used the descriptive approach in its 

survey style for its relevance to the nature of this research. Basketball, 

swimming, athletics, karate) for the governorates of (Cairo, Giza, 

Qalyubia), and the most important results indicated: 

1- A qualitative scale was built that allows identifying the level of social 

responsibility of the sports coach consisting of (4 dimensions and 48 

phrases) as follows (personal responsibility 12 phrases, religious and 

moral responsibility 12 phrases, collective responsibility 12 phrases, 

national responsibility 12 phrases). 

2- The scale is characterized by high scientific coefficients, where the 

validity (content validity, arbitrators' sincerity, internal consistency 

validity) were calculated, as well as reliability coefficients were 

calculated using (half-segmentation and Cronbach's alpha 

coefficient). 

3- All the values of the skew coefficients for the dimensions and 

expressions of the social responsibility scale of the sports coach 

indicated the differentiation of the dimensions and expressions of the 

scale with a moderate distribution. 

4- There are differences between the three research groups in terms of 

years of experience (from 1-5 years - from 6-10 years - more than 10 

years) in the dimensions and total social responsibility scale of the 

sports coach in favor of more than 10 years. 

5- There are statistically significant differences between the three 

research groups in terms of the level of education (Bachelor - Master 

- PhD) in the dimensions and total social responsibility scale of the 

sports coach for the benefit of the masters and doctoral trainers. 


